
افزایشافسردگیدردانشآموزان
آرمان ملی : دبیر علمی سی و نهمین کنگره انجمن 
روانپزشکان ایران با اشاره به آموزش های مجازی، مشکلات 
اجتماعی و اقتصادی وارده شده از دوران کرونا و پس از 
آن، که سلامت روان دانش آموزان را نیز تحت الشعاع 
قرار داده است، بیان داشت: متأسفانه افزایش افسردگی، 
اضطراب و زود رنجی را در سنین دانش آموزی بیشتر شاهد 
هستیم.  به گزارش انجمن روانپزشکان ایران، محمدرضا 
خدایی اردکانی دبیر علمی سی و نهمین کنگره انجمن 
روانپزشکان ایران با اشاره به برگزاری این رویداد در روزهای 
۱۹ الی ۲۲ مهرماه و همزمان با هفته سلامت روان در سالن 
همایش های )دکتر غرضی( بیمارستان میلاد تهران، اظهار 
داشت: طبق تعریف سازمان بهداشت جهانی، سلامتی 
فقط نداشتن بیماری یا معلولیت نیست، بلکه داشتن 
رفاه جسمی، روانی و اجتماعی از مهم ترین مولفه های 
سلامت روان است و شعار کنگره امسال بر همین اساس 
»سلامت روان اجتماعی نیاز به همدلی و اقدام« انتخاب و 
توانبخشی و توانمندسازی روانی اجتماعی از محورهای 
مهم همایش است. این استاد دانشگاه علوم توانبخشی و 
سلامت اجتماعی با تاکید بر این مهم که رسیدن به سلامت 
روانی اجتماعی فقط با بیان مساله، شعار و جلسه میسر 
نمی شود و نیاز به بینش بهتر، نگاه عمیق تر و عقلانی تر، 
انگیزه بیشتر، همدلی و اقدام عملی احساس می شود، 
ادامه داد: امید، ادراک خودکار آمدی، کفایت، شایستگی، 
احساس رضایتمندی، اعتماد به نفس فردی و اجتماعی و 
شادمانی و عدم وجود درماندگی آمیخته شده، از لازمه های 
سلامت روان است و در کنار آن نبود فقر و خشونت، عدم 
وجود بیکاری، عدم وجود تبعیض های قومی – نژادی و 
جنسیتی، برابری افراد به صورت یکسان در مقابل قانون، 
احساس امنیت اجتماعی، دسترسی یکسان به خدمات 
سلامت و امید به آینده بهتر از شاخصه های مهم سلامت 
اجتماعی به شمار می آیند. به بهانه شروع سال تحصیلی، در 
رابطه با اهمیت سلامت روان دانش آموزان در شروع سال 
تحصیلی جدید به خصوص بعداز دو سال پاندمی کرونا، 
گفت: سنین دانش آموزی از حساس ترین دوران زندگی 
است که پایه های اصلی رشد روانی و اجتماعی و هویت 
در آن شکل می گیرد که شامل نیاز های روانی اجتماعی 
دوران کودکی و نوجوانی و متاثر از عوامل مختلف فردی، 
خانوادگی، مدرسه و اجتماع است. این روانپزشک با اشاره 
به آموزش های مجازی، مشکلات اجتماعی و اقتصادی 
وارده شده از دوران کرونا و پس از آن و سایر استرسورهای 
اجتماعی، که سلامت روان دانش آموزان را نیز تحت الشعاع 
قرار داده است، بیان داشت: امروزه امید، شادی، احساس 
رضایتمندی و نگاه به آینده کمرنگ شده است، و متأسفانه 
افزایش افسردگی، اضطراب را در سنین مختلف به خصوص 
سنین دانش آموزی بیشتر شاهد هستیم. خدایی اردکانی 
ادامه داد: برخی از دانش آموزان ترجیح ماندن در خانه و 
آموزش مجازی و برخی دیگر ترجیح رفتن به مدرسه و 
آموزش حضوری پیدا کرده اند که این دوراهی، خود به 
مشکلات روانی دانش آموزان افزوده است. دبیر علمی سی 
و نهمین کنگره انجمن روانپزشکان ایران به عوامل مهم و 
موثر در بهداشت روان دانش آموزان توسط خانواده و مدرسه 
اشاره کرد و گفت: معلم یک الگوی موثر و کارا برای دانش 
آموز به حساب می آید و لازم است که این جایگاه حفظ شود 
و نکته مهم دیگر ایجاد فضای مناسب و مفرح در مدرسه 

برای دانش آموزان است. 

 آرمان ملی: از روزی که میراث فرهنگی 
از سازمان به وزارتخانه تبدیل شد دو وزیر 
به خود دیده است، سال ۱۳۹۸ بود که 
سازمان میراث فرهنگی با چند ادغام تبدیل 
به وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی شد، علی اصغر مونسان سکان  
هدایت این وزارتخانه نوپا را به عهده گرفت 
و حالا عزت ا... ضرغامی، رئیس اسبق صدا و 
سیما بر صندلی وزارت نشسته است، وزیری 
که از همان روزهای اول برخی مخالف 
حضور او در وزارتخانه بودند. دراین باره 
اردشیر اروجی، مدیرکل سابق برنامه ریزی 
سازمانِ وقت میراث فرهنگی و گردشگری 
به خبرآنلاین گفته: »او وزیر پر حاشیه 
است.«به گفته آقای اروجی »دل کلیه 
دوستداران میراث فرهنگی از عملکرد 
آقای ضرغامی خون است، ایشان چقدر از 
تاریخ ایران اطلاع دارد، باید در برابر این آثار 
تاریخی خیلی خاضع بود، آقای ضرغامی 

نشان داد به میراث فرهنگی آشنا نیست.«
  انتخاب آقای ضرغامی ، انتخاب 

مناسبی نبود
مدیرکل سابق برنامه ریزی سازمان وقت 
میراث فرهنگی و گردشگری در بررسی 
عملکرد وزارت میراث فرهنگی، گردشگری 
»متأسفانه  می گوید:  دستی،  صنایع  و 
مدیران وزارتخانه از فرصت هایی که داشت 
خوب استفاده نکردند، خصوصاً در بخش 
گردشگری، در بحث میراث فرهنگی هم 
خسارت هایی داشتیم و به تعبیری مدیران 
منفعلانه عمل کردند.« او در خصوص اینکه 
چرا منفعلانه عمل شده، توضیح می دهد: 
»برای اینکه وزیر افراد غیر تخصصی را 

برای مدیریت بخش های مختلف وزارتخانه 
انتخاب کرد. حالا ممکن است بگویند برای 
وزارتخانه وزیری نیاز است که صرفاً مدیر 
باشد اما برای معاونت ها باید افراد متخصص 
انتخاب شود.«او ادامه می دهد: »مثلًا اگر 
درباره بافت تاریخی شیراز، یا حوادث مربوط 
به قزوین درخصوص باغستان سنتی و چه 
درخصوص محوطه های تاریخی خوزستان 
صحبت کنیم همه این ها خسارت هایی 
بود که انجام شد و منفعلانه عمل کردند. 
کاروانسرای  همین  هست  خاطرم  من 
سعدالسلطنه در قزوین زمانی به عنوان 
مزاحم تلقی می شد و حتی می خواستند 
آن جا را صاف کنند، اما میراث فرهنگی به 
ماجرا ورود کرد و با کارشناسی اهمیت این 
مکان را مشخص کرد و الان به عنوان یک 
سرمایه تبدیل شده است، می خواهم بگویم 
اهمیت بناها و مکان ها را باید وزارت میراث 
فرهنگی برای سایر دستگاه ها مشخص 
کند، خود وزیر باید اطلاعات داشته باشد 
تا بتواند مقامات استان ها را توجیه کند 
که هویت تاریخی و فرهنگی خودتان را 
حفظ کنید.«به عقیده آقای اروجی، »از 
اول انتخاب آقای ضرغامی برای وزارتخانه، 
انتخاب شایسته ای نبود، چراکه این جایگاه 
برای کسی است که پژوهشگر تاریخ ایران 
باشد تا بتواند دیگران را در حفظ آثار تاریخی 
متقاعد کند. اگر خودشان نمی توانند حداقل 
امید به این بود که معاونان تخصصی قوی 
انتخاب کنند که این هم نشد. مثلا در 
خوزستان می خواهند بر روی آثار تاریخی 
لوله انتقال آب رد کنند، وقتی می گویند 
این کار را انجام ندهید پاسخ شان این است 

که چون در در گذشته از این جا لوله نفت 
عبور کرده از کنار همان لوله انتقال آب عبور 
می کند. بهتر است مسیر انتقال را طولانی 
کنند، اگرچه هزینه های انتقال بیشتر 
می شود اما آثار فرهنگی و تاریخی منطقه 

حفظ می شود.«
  آقای ضرغامی چقدر از تاریخ 

ایران اطلاع دارد؟
مدیرکل سابق میراث فرهنگی استان 
تهران، منظور خود را اینگونه بیان می کند: 
»مثلًا در پاسارگاد به کشاورزان می گوید 
از آب چاه استفاده کنند، مگر شما وزیر 
میراث  وزیر  شما  هستید؟  کشاورزی 
فرهنگی هستید و باید به کشاورزان بگویید 
با وزیر کشاورزی حرف بزنند. یا در موزه ملی 
وارد مخزن ها شد و اشیای تاریخی بی نظیر 
را به دست گرفت، اگر این آثار از دست 
بیفتد و بشکند چه باید کرد، ایشان نسبت 
به مسائل ناآشنا بود، اگر به این امورات آشنا 
بود چنین حاشیه هایی درست نمی شد. 
یا مثلًا اثر هفت حوض در موزه فرش را با 
انتخاب یک فرد غیرمتخصص وارد حاشیه 
کرد، بنابراین شما دیدید این هفت حوض 
را تبدیل به هفت باغچه کرد، اصلًا مفهوم 
آن را تغییر داد، کل معنا و مفهوم طراحی 
موزه را به هم ریخت و بعد هم پای اقدام 
خودشان ایستاد.«او می گوید که »من کلی 
تلاش کردم و مصاحبه دارم که سازمان 
میراث فرهنگی به وزارتخانه تبدیل شود، 
چرا این کار را انجام دادم؟ برای این که 
می گفتم این کشور متمدن که بیش از 
۷ هزار سال تاریخ مکتوب دارد، دارای 
یک میراث است و میراث این کشور باید 

به دست نمایندگان خودش برسد، یعنی 
نمایندگان مجلس که نماینده مردم هستند 
حافظ میراث فرهنگی باشند، اما متأسفانه 
تلاش ما سیاسی کاری شد و نمایندگان به 
فردی رأی دادند که این ماجراها را به وجود 
آورد، کسی که مسئولیت وزارتخانه میراث 
فرهنگی می شود یعنی قرار است عهده دار 
میراث فرهنگی یک کشور با بیش از ۱۲ هزار 
سال تاریخ یکجانشینی شود، ایشان چقدر 
از تاریخ ایران اطلاع دارد، باید در برابر این 
آثار تاریخی خیلی خاضع بود، آقای ضرغامی 
نشان داد به میراث فرهنگی آشنا نیست، 
کجاست شورای راهبردی میراث فرهنگی؟ 
باید از شخصیت های فرهنگی دعوت کرد 
تا درباره تصمیمات دخالت داشته باشند، 
خودشان می برند و می دوزند، اصلًا کجای 
کار هستند که برای یک ملت ۸۰ میلیونی با 
یک میراث غنی تنهایی تصمیم می گیرند.«

  عملکرد وزارتخانه موفق نبوده
عملکرد  خصوص  در  اروجی  آقای 
وزارتخانه در حوزه گردشگری هم می گوید: 
»در این بخش مشکلاتی وجود دارد، به نظرم 
از فرصت شیوع ویروس کرونا باید استفاده 
می کردیم و طرح جامع گردشگری را نهایی 
می کردیم. به زیرساخت های گردشگری 
مانند هتل ها و راهنماهای گردشگری باید 
توجه بیشتری می شد، متأسفانه این گروه در 
دوران همه گیری خیلی آسیب دیدند، در این 
بخش هم کارهای بیشتری می توانست انجام 
شود.«ارزیابی او از عملکرد بخش صنایع 
دستی در وزارتخانه این است که »در این 
بخش خیلی عقب هستیم، با این که صنایع 
دستی بی نظیری داریم و حتی پنجمین 
کشور به لحاظ صنایع دستی در دنیا هستیم 
اما آن طورکه باید این صنایع دستی را معرفی 
نکردیم. باید یک تشکل برای صنایع دستی 
ایجاد می شد و زیرمجموعه این تشکل 
واحدی برای بازاریابی تولیدات هنرمندان 
شکل می گرفت تا با افزایش امکان صادرات 
محصولات درآمدزایی می شد. بارها تاکید 
کردیم سازمان صادرات صنایع دستی باید 
زیر نظر اتحادیه دموکراتیک صنایع دستی 
ایجاد شود تا برای تولیدات استان ها با توجه 
به بازاریابی انجام شده پیشنهاد تولید بدهد، 
در این صورت منافع حاصل از صادرات به 
دست خود فعالان صنایع دستی می رسد. 
متأسفانه در خصوص صنایع دستی هم 
مشکلات باقی مانده است.«مدیر کل سابق 
میراث فرهنگی استان تهران در مجموع 
عملکرد این وزارتخانه را در سه حوزه میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی موفق 

نمی داند. 
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حذفبیمهحیاتوحش
غلامرضا ابدالی، سرپرست دفتر حفاظت 
و مدیریت حیات  وحش سازمان حفاظت 
محیط زیست درباره حذف بیمه حیات 
وحش، گفته: در بودجه سال ۱۴۰۱، سازمان 
حفاظت محیط زیست ردیف بودجه ۱۰۰ 
میلیارد تومانی برای بیمه حیات وحش 
پیشنهاد شده بود اما این ردیف بودجه، 
لابه لای تبصره های اضافی مجلس شورای 
اسلامی که پرتعداد نیز هستند، حذف شد. 
او ادامه داده: پس از اینکه بودجه ای برای 
پرداخت بیمه حیات وحش درنظر گرفته نشد، 
سعی کردیم تا با کمک صندوق ملی محیط 
زیست و مشارکت تعدادی از شرکت های 
بیمه برای جبران خسارت وارده شده از جانب 
حیات وحش همکاری کنیم اما این راهکار 
برای کوتاه مدت است و برای حفاظت از 
گونه ها در درازمدت باید ردیف بودجه ای برای 
بیمه حیات وحش اختصاص یابد. سرپرست 
دفتر حفاظت و مدیریت حیات  وحش سازمان 
حفاظت محیط زیست با بیان اینکه تعارضات 
میان حیات وحش و انسان افزایش پیدا 
کرده است، گفته: علاوه بر درنظر گرفتن 
ردیف بودجه برای بیمه حیات وحش، وزارت 
جهاد کشاورزی باید دامداران و کشاورزان 
را مکلف کند تا محصولات خود را بیمه 
کنند. اینطور نیست که تمام خسارت توسط 
سازمان حفاظت محیط زیست پرداخت شود 
و کشاورزان و دامداران نیز باید بخشی از مبلغ 
بیمه را پرداخت کرده و تمهیداتی را برای 
حفاظت از محصولات خود در برابر حیوانات 
درنظر بگیرند. ابدالی تصریح کرده: پیگیر این 
موضوع هستیم که در بودجه سال ۱۴۰۲ 
ردیف بودجه ای برای پرداخت بیمه حیات 
وحش اختصاص یابد و شخص رئیس سازمان 
نیز در این زمینه مذاکراتی را با مجلس داشته 
است. او متذکر شده: ما لیست جانورانی 
که بیش ترین خسارت را به کشاورزان وارد 
می کنند، احصا کردیم تا این گونه ها در اولویت 
بیمه حیات وحش قرار بگیرند. این جانوران 
شامل پلنگ، خرس قهوه ای، گرگ، گراز، 
قوچ و میش، آهو و هوبره هستند. همچنین 
افزوده: پرداخت خسارت حیات وحش 
به کشاورزان، در ردیف های پیشنهادی 
بود.   سازمان محیط زیست دیده نشده 

آتشسوزیهورالعظیم
هویزهراتعطیلکرد

روز دوشنبه مدارس و ادارات هویزه به دلیل 
دود ناشی از آتش سوزی در بخش عراقی 
هورالعظیم، تعطیل بودند. محمدجواد اشرفی 
دبیر کارگروه شرایط اضطرار آلودگی هوای 
خوزستان گفت: تصاویر ماهواره ای نشان 
می دهد که این دود ناشی از ادامه آتش سوزی 
در بخش عراقی هورالعظیم است. او با اشاره 
به پیگیری ها در زمینه خاموش کردن آتش 
نیزارهای هورالعظیم در خاک عراق، اضافه 
کرد: پیگیری ها در این زمینه هنوز به نتیجه 
نرسیده است. شهرستان مرزی هویزه در غرب 
خوزستان واقع است.  آتش سوزی در بخش 
عراقی هورالعظیم از اواخر خرداد ماه امسال 
آغازشده که بر اساس جهت باد، گاهی تا ۶ 
شهرستان را در خوزستان فرامی گیرد. تالاب 
مرزی هورالعظیم آخرین بازمانده تالاب های 
بین النهرین است که یک سوم آن در ایران 
و دوسوم در عراق، قرار دارد. این تالاب در 
سال های گذشته با بحران آب روبه رو بوده 
که در سال آبی گذشته)ابتدای مهر پارسال تا 
پایان شهریور امسال(، به دلیل تنش آبی در 

حوضه کرخه شدت گرفت. 

نفوذگردوغباربهغربکشور

رئیس مرکز ملی پیش بینی و مدیریت 
بحران مخاطرات وضع هوا از بارش باران و 
کاهش دما در سه استان و نفوذ گرد و غبار به 
نوار غربی کشور و جنوب غرب کشور خبر داد. 
صادق ضیاییان درباره شرایط جوی کشور 
۱۲ و  اظهار کرد: سه شنبه و چهارشنبه )
۱۳ مهرماه( جوی آرام و پایدار در کل کشور 
۱۴ مهرماه(  استقرار می یابد. پنجشنبه )
با نفوذ جریانات خنک شمالی به سواحل 
دریای خزر در شرق اردبیل، گیلان و مازندران 
ابرناکی و بارش باران همراه با کاهش نسبی 
دما آغاز می شود. به گفته رئیس مرکز ملی 
پیش بینی و مدیریت بحران مخاطرات وضع 
هوا جمعه )۱۵ مهرماه( برای سواحل دریای 
خزر و اردبیل ابرناکی و بارش باران پیش بینی 
می شود. همچنین طی چهار روز آینده در نوار 
شرقی کشور به ویژه در منطقه زابل وزش باد 
شدید گاهی همراه با خیزش گردوخاک ادامه 
خواهد داشت. رئیس مرکز ملی پیش بینی و 
مدیریت بحران مخاطرات وضع هوا درباره 
وضعیت جوی تهران طی امروز و روز آینده نیز 
اظهار کرد: آسمان تهران امروز)۱۲ مهرماه( 
صاف تا کمی ابری همراه با غبار صبحگاهی 
و در بعد از ظهر وزش باد با حداقل دمای 
۱۹ و حداکثر دمای ۳۱ درجه سانتیگراد و 
روز چهارشنبه )۱۳ مهرماه( صاف تا کمی 
ابری و گاهی وزش باد با حداقل دمای ۱۶ و 
حداکثر دمای ۲۸ درجه سانتیگراد پیش بینی 
می شود. ضیاییان گفت: امروز، اهواز با دمای 
۴۲ درجه سانتیگراد گرم ترین و شهرکرد 
با دمای ۴ درجه سانتیگراد سردترین مرکز 

استان کشور است. 

اخبار کوتاه

روی خط آرمان ملی

آرمان ملی: بررسی کارنامه ضرغامی در وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی از زبان مدیر کل سابق میراث فرهنگی استان تهران؛

باید در برابر تاریخ  خاضـــــع بود 
    اردشیر اروجی: » این جایگاه برای کسی است که پژوهشگر تاریخ ایران باشد تا بتواند دیگران را در حفظ آثار تاریخی متقاعد کند ؟« 

انجمن  نایب رئیس  ملی:  آرمان    
با اشاره به وضعیت  ایران  داروسازان 
کمبودهای دارویی، در عین حال چرایی 
کمبود برخی آنتی بیوتیک ها را تشریح کرد. 
علی فاطمی، درباره وضعیت بازار دارو بعد از 
اجرای طرح دارویاری و همچنین وضعیت 
کمبودهای دارویی، گفت: به رغم اینکه 
اعلام شده بود با اجرای طرح دارویاری، 
کمبودهای دارویی رفع می شود، اما هنوز 
برخی کمبودهایی در بازار دارو وجود دارد. 
باید توجه کرد که در طرح دارویاری باید 
پیش بینی هایی در زمینه قیمت گذاری دارو 
انجام می شد که انجام نشد و بر همین اساس 
برخی از تولیدکنندگان به قیمت گذاری 
که بعد از طرح دارویاری انجام شد، انتقاد 
دارند؛ به ویژه تولیدکنندگان آنتی بیوتیک. 
او افزود: در طرح دارویاری از یک فرمول 
استفاده کردند و نقش و تاثیر مواد اولیه ای 
که ارز ۴۲۰۰ تومانی دریافت می کردند، 
بر قیمت کل دارو را سنجیدند و با نسبتی 

همه داروها افزایش قیمت داشتند. زیرا ارز 
۴۲۰۰ تومانی به ارز ۲۲ هزار تومانی تبدیل 
شد )تبدیل ارز دولتی به ارز نیمایی( و این 
اختلاف قیمت زیاد، جایی خودش را نشان 
می دهد. حال در حوزه آنتی بیوتیک ها 
تفاوتی وجود دارد و آن این است که قیمت 
مواد اولیه که در سایر داروها ۳۰درصد 
است، برای آنتی بیوتیک ها ۶۰ تا ۷۰ درصد 
قیمت نهایی شان، قیمت مواد اولیه است. 
یعنی با تغییر ارز دولتی به ارز نیمایی، 
اختلاف عدد زیادی در خرید مواد اولیه شان 
اتفاق می افتد. از طرفی اقلام بسته بندی 
آنتی بیوتیک ها مانند شیشه هایی که برای 
شربت استفاده می کنند، افزایش قیمت 
بسیار زیادی پیدا کرده است. در نتیجه 
افزایش قیمتی که سازمان غذا و دارو برای 
آنتی بیوتیک ها داده، مورد رضایت شان 
نبوده و باعث شده که تولیدکنندگان، 

تولیدشان را کاهش دهند. 
  کاهش تولید آنتی بیوتیک ها در 

آستانه فصل سرد سال
فاطمی ادامه داد: کاهش تولید در حالی 
که مواد اولیه در کارخانه ها وجود دارد، 
رخ داده است. به هر حال عاقبت قیمت 
دستوری همین است. اگر در حال حاضر 
به داروخانه ها مراجعه کنید، انواع مکمل ها 
را می بینید، انواع داروهای تقویتی و لوازم 
آرایش به وفور وجود دارد، اما دارویی 
مانند آنتی بیوتیک که جان مردم به آن 
بستگی دارد، به دلیل قیمت ها، کاهش 
تولید و در نتیجه کمبود داشته است. باید 
توجه کرد که به رغم اجرای طرح دارویاری 
مشخصا  و  داروها  برخی  قیمت  هنوز 
آنتی بیوتیک ها واقعی نشده است؛ به ویژه 
سوسپانسیون  که  آنتی بیوتیک هایی 
هستند و به صورت شربت عرضه می شوند. 
آنتی بیوتیک هایی که به صورت قرص و 

کپسول عرضه می شوند نسبتا وضعیت شان 
بهتر است، اما آنتی بیوتیک هایی که به 
صورت شربت هستند و برای کودکان هم 
مصرف دارند، بیشتر دچار کمبود شده اند. 
نایب رئیس انجمن داروسازان ایران تاکید 
کرد: در حال حاضر که داریم به سمت فصل 
سرد و شیوع عفونت های سینوسی، ریوی 
و... می رویم،  مصرف آنتی بیوتیک ها بالا 
می رود و اگر بخواهیم با همین تولید کم 
ادامه دهیم، قطعا در زمستان دچار مشکل 
می شویم. بنابراین باید برای قیمت گذاری 
آنتی بیوتیک ها فکری کنند تا کارخانه ها 
قبل از رسیدن به فصل سرما و بیماری های 

عفونی تولید را بالا ببرند. 
   وضعیت توزیع سرم در کشور

هم  جلساتی  اینکه  بیان  با  فاطمی 
تولیدکنندگان آنتی بیوتیک  با سازمان 
غذا و دارو داشته اند، گفت: باید توجه کرد 
کمبود در برخی دیگر از داروها هم همیشه 
وجود دارد. به عنوان مثال با وجود اینکه 
چهار تا پنج میلیون سرم از خارج از کشور 
وارد شده، اما هنوز وضعیت عادی نشده 
و داروخانه ها به سختی می توانند سرم 
را تامین کنند. برای توزیع سرم عمدتا 
داروخانه های منتخب و دولتی در اولویت 
اول قرار دارند. بعد از آن بیمارستان ها، 
درمانگاه ها و داروخانه های نزدیک به مراکز 
جراحی محدود در اولویتند. داروخانه های 
سرپایی هنوز هم سرم را با سهمیه ای 
دریافت می کنند. او درباره وضعیت بازار 
دارویی بعد از اجرای طرح دارویاری، افزود: 
عمده شرکت های داروسازی از اجرای طرح 
دارویاری رضایت دارند؛ چراکه مشقتی که 
برای تامین ارز ۴۲۰۰ تومانی می کشیدند، 
دیگر وجود ندارد و بسیاری از داروهای 
تولید داخلی راحت تر وارد می شوند و 
عمده کارخانه ها هم با قیمت گذاری ها 

رضایت دارند و تولید می کنند. در عین 
حال نمی توان گفت که در کوتاه مدت 
می توان کمبودها را رفع کرد. فاطمی با 
بیان اینکه چیزی که خیلی طرح دارویاری 
را تهدید می کند، رفتار سازمان تامین 
اجتماعی است، اضافه کرد: با وجود اینکه 
ماه سومی است که طرح دارویاری اجرا 
می شود، اما تامین اجتماعی هنوز ریالی به 
داروخانه ها بابت این تغییر یارانه نپرداخته 
است. بدهی های سال قبل را پرداختند و 
روی آن تاکید دارند، اما طرح دارویاری از 
تیرماه آغاز شد و اکنون سه ماه است که 
تامین اجتماعی پرداختی نداشته است. 
این موضوع نگران کننده است و اگر قرار 
باشد این روند تداوم داشته باشد، باید فکری 
اساسی کرد. به گفته او، داروخانه ها دارو را 
نقدا از شرکت های پخش خریده و بیمه ای 
به دست بیمار می دهند، اما پول آن را به 
آنها نمی پردازند. خوشبختانه پرداخت از 
جیب بیمار هم افزایش نیافت، اما عملا 
داروخانه ها هستند که کماکان دارو را با 
قیمت قبل به مردم می دهند. این فشار 
زیادی به داروخانه ها وارد می کند. کجا 
سراغ دارید که یارانه را بخش خصوصی 
به دولت بدهد و پولش را دریافت نکند. 
سازمان تامین اجتماعی هزینه های بالایی 
دارد و در نتیجه پولی را که سازمان برنامه و 
بودجه به آن ها داده، احتمالا صرف مسائل 
دیگر کرده است؛ چراکه اکنون بیمه سلامت 
به موقع مطالبات را پرداخت می کند، اما 
تامین اجتماعی پرداختی نداشته و این 
نشان می دهد که احتمالا اعتبار مربوط به 
دارویاری سرجای خودش مصرف نمی شود. 
فاطمی گفت: نامه نگاری با رئیس جمهور و 
وزیر بهداشت داشتیم و اعلام کردیم که 
این موضوع نگران کننده است و باید فکری 

اساسی شود. 

نایب رئیس انجمن داروسازان ایران نسبت به کمبود برخی آنتی بیوتیک ها در آستانه پاییز هشدار داد

اعتیاد  موضوع کمبود دارو در کشور نگران کننده است
با وجود برخوردهای نیروی انتظامی با معتادان ولگرد 
و... هنوز در گوشه و کنار شهر به ویژه منطقه جنوب 
تهران می بینیم که اینها کنار خیابان یا در پارک ها 
هستند، چون در مهرماه هستیم و مدارس باز شده 
است و کودکان و نوجوانان که در حال رفتن به مدرسه 
هستند با مشاهده معتادان تاثیر منفی بر روحیه شان 
می گذارد. از مسئولان ذیربط خواستار رسیدگی به 
این معضل و جمع آوری سریع معتادان از سطح شهر 

هستیم. 
یک شهروند از تهران 

کرایهتاکسی
رانندگان تاکسی ها درعقب خودرو ۳ نفر سوار 
می کنند، ولی وجه کرایه دوران کرونا را از مسافران 
می گیرند و وقتی هم کرایه کمتر پرداخت می کنیم 
اعلام می کنند که کرایه ها گران شده است. از مسئولان 
تاکسیرانی درخواست رسیدگی به این موضوع را داریم. 
مدنی از تهران 

گندمکاران
۶۰ روز است که گندم به سیلو تحویل داده ایم اما 
خبری از واریز وجه نیست. از مسئولان تقاضا داریم که 
وجه واریزی این قشر زحمتکش را سریع تر واریز کنند. 
اکبری از لرستان

هزینهخوابگاه
هزینه خوابگاه های دخترانه را خیلی افزایش داده اند 
یعنی هزینه خوابگاه که جایی برای اسکان دانشجویان 
به ویژه دانشجویان دختر است بیشتر از شهریه دانشگاه 
است. لطفا پیگیری نمایید خرداد ماه سال گذشته 
هر ترم ۷۰۰ هزار تومان بود, ولی در حال حاضر هر 
ترمی دو میلیون تومان از هر دانشجو هزینه خوابگاه 
درخواست کرده اند چطور با این گرانی می توانیم ادامه 

تحصیل دهیم لطفا مسئولان رسیدگی کنند. 

کاظمی از مشهد


